
ÇTots ens hem de guanyar la vida en el Parc de Cap de Creus

i gaudir-lo!È

Antoni Abad �s el patr� major de Roses i president de les confraries de

pescadors de Catalunya

President de la Federaci� Nacional Catalana de Confraries de Pescadors, Antoni Abad Mallol (Roses, 1963) va

ser escollit Patr� Major de Roses el 2008. Un any m�s tard, es conver tia en president de les confraries gironines

amb el supor t total del sector. Des de 2017 �s el principal representant dels pescadors catalans.

Per situar-nos. Aquest gener s'ha constitu�t el Comit� de Cogesti� de la Pesca al cap de Creus, que ha de regular

l'activitat al Parc Natural.

Ben cer t. �s el set� que hi ha a Catalunya, per� t� una gran impor t�ncia perqu� �s el primer que gestiona un

espai, el Parc Natural de Cap de Creus, en el qual intervenen nombrosos agents. En els altres comit�s, els

pescadors gestionen unes pesqueries que s�n la seva zona de treball. El projecte ha estat impulsat pel

Depar tament de Pesca. En el nostre cas, per una vegada a la vida, seurem tots junts en una taula i la gesti�

sor tir� des de baix, sense que arribi res imposat. Parlarem i tirarem endavant propostes consensuades a

benef ici de tots, comen�ant pel mateix parc natural.

S'han sentit poc escoltats, f ins ara, entenc.

No tindria sentit que en la gesti� d'un parc mar�tim i terrestre tan impor tant com aquest, els pescadors no

poguessin dir la seva quan s�n un dels seus actors principals. El pescador, des del punt de vista mar�, �s l'�nic

que hi �s tot l'any. Els creuers tur�stics, les activitats subaqu�tiques, el gruix de la navegaci� de lleure, s�n de

temporada. Quan arriba principi d'octubre, aqu� nom�s queden els pescadors i la tramuntana. Per tant, sense

voler tenir un tracte preferencial, som un agent essencial.

Parlem de les confraries que treballen en l'�mbit del parc.

S�, les de Llan��, el Por t de la Selva, Cadaqu�s i Roses. I sempre parlant de la f lota d'ar ts menors. Les barques



grans s�n una altra cosa, pesquen mar endins. Dins dels ar ts menors, les pesqueries que es fan a cap de Creus

s�n diverses. I no parlem de posar ordre, perqu� si algun sector est� m�s f iscalitzat que cap altre, aquest �s el

nostre. La idea �s acabar d'endre�ar-ho tot i que, quan arribi la gran af lu�ncia d'estiu de la resta de sectors

implicats, tothom pugui treballar-hi amb tranquilálitat. Tots ens hem de poder guanyar la vida en el parc natural i

gaudir-lo! �s nostre, �s el nostre territori. No tot han de ser restriccions, per� les coses que s'hi facin, s'han de fer

b�, amb tot el respecte a la protecci� d'aquest espai meravell�s.

Estan satisfets amb els nivells d'entesa assolits f ins ara en la redacci� del Pla regulador d'usos i gesti� (Prug) o

tenen alguna espina clavada?

Fins ara, quan venien a negociar amb nosaltres, ja por taven les propostes fetes. Ara, amb aquest Comit�,

esperem que les coses canvi�n. Per� vull ser prudent i esperar a veure com es desenvolupa tot plegat. En

Salvador Manera del Por t de la Selva �s el nostre interlocutor en la cogesti�. Ens representa a tots.

Ha tingut contacte amb Pon� Feliu, el nou director del parc?

S�, hem tingut algunes converses, ens hem vist i hem de parlar encara molt m�s. Fins ara, ens ha fet una molt

bona sensaci�. Vol treballar amb consens i aix� no t� res a veure amb coses que ens arribaven de Barcelona

com a propostes, per� que eren imposicions. La gent del territori hem d'opinar i decidir, sabent, evidentment,

que del PRUG se'n derivar� alguna restricci�. El primer plantejament del pla va ser molt desencer tat, es va fer

sense tenir-nos en compte.

Quina afectaci� ha tingut la pand�mia en el seu sector?

Durant el primer conf inament ens va anar molt malament. Si ni els sanitaris tenien equips de protecci� individual,

imagina't nosaltres! L'esfor� de les confraries ha estat gran i, a mesura que ens vam poder posar al dia, la f lota

va comen�ar a sor tir. Aleshores ens va ajudar el preu barat del gasoil, amb la qual cosa el peix pescat va ser

viable. No anava al preu que havia d'anar, per� el del combustible ens permetia fer bullir l'olla i anar fent. Ha

passat el temps i ens hem trobat amb una campanya de Nadal que ens ha anat b�, les coses com s�n, ens hem

guanyat la vida, sense tirar coets. La gent ha cuinat a casa i, potser, ha fet m�s que altres anys. Em sap greu pels

restaurants, que han estat els grans perjudicats i que s�n els nostres companys de viatge. Ara ja tornem a patir.

Els preus han comen�at a caure. Tant de bo tot torni a la normalitat ben aviat.

Durant el conf inament van detectar que la pesca canviava? Veiem imatges de peixos i cetacis en llocs

inversemblants.



Canviar no s� si va canviar, per� que vam veure i viure coses extraordin�ries en marc �s ben cer t. Trobar moles

de tonyines a la bocana del por t de Roses va ser una d'elles. Aix� corrobora que nosaltres, actuem en el medi,

per� en el mar hi ve molta altra gent encara que les h�sties ens les empor tem sempre nosaltres. I com molt b�

dius, vam veure coses que nom�s recordarien els nostres vells.
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